
رقابت های این فصل لیگ برتر ووشو نیز با پنجمین قهرمانی متوالی تیم 
دانشگاه آزاد به پایان رسید. حضور محسن محمدسیفی، پرافتخارترین 
ووشـــوکار ایـــران با دســـتاوردهای بی نظیر در مســـابقه فینـــال و همراهی 
دانشـــگاه آزاد یکی از اتفاقات جالب مســـابقات بود. محمدســـیفی در 
گفت وگو با »فرهیختگان« درخصوص قهرمانی دانشـــگاه آزاد، ســـطح 
، حضور در مسابقات MMA و کسب  مســـابقات، نســـل جدید ووشو
سه دستاورد در سازمان BRAVE صحبت کرد. صحبت های دارنده 
ســـه مدال طلا و یک نقره بازی های آســـیایی و پنج مدال طلای جهان 

را در ادامه بخوانید. 

رقابت های لیگ برتر ووشو امسال نیز با قهرمانی تیم دانشگاه آزاد به پایان رسید. 
پنجمین قهرمانی چگونه بود؟

خدا را شکر تیم خیلی خوبی داشتیم و برای پنجمین دوره متوالی قهرمان شدیم. 
باید از زحمات دکتر لشگری تشکر کنم که شرایط خیلی خوبی را برای تیم ایجاد 
یکنان خیلی خوبی جذب  کرده بودند. ما اردوهای خوبی داشتیم و کادرفنی باز
کرده بودند. کادرفنی تیم ما نیز کادر توانمندی بود و کیوان شیرآقایی که مربی تیم 
ملی بود، امسال نیز سرمربی تیم ما بود. جدا از همه مباحث فنی، ما به معنای 
واقعی یک تیم بودیم و در همه زمینه ها کارتیمی داشـــتیم. بچه های ما خیلی 
همدل بودند و این موضوع باعث شد تا محکوم به قهرمانی باشیم. هیچ فرقی 
یکن تیم تا جوان 17 ساله ای که برای اولین بار  بین من به عنوان باتجربه ترین باز
در مسابقات بزرگسالان شرکت می کرد، وجود نداشت. امیدوارم سال آینده نیز 

بتوانیم دوباره دور هم باشیم و برای ششمین بار قهرمان شویم. 

به عنوان یکی از باتجربه ترین بازیکنان ووشو ایران سطح مسابقات را چطور دیدید؟
در مسابقات نیمه نهایی و فینال مسابقات خیلی خوبی را به خصوص از جوانان 
دیدم. فنون، آمادگی جسمانی و حرکاتی را دیدم که جذاب بود و نوید این را می داد 
یکنان  که آینده ووشـــو خوب پیش می رود و در آینده این نســـل جدید جای باز
باتجربه را پر خواهند کرد. معمولا مسابقات بین المللی ووشو تا شهریور و مهر 
ماه به پایان می رسد و لیگ شرایطی را فراهم کرده است تا بچه های ملی پوش 
در تمامی رده های سنی در کوران مسابقات قرار بگیرند و در کنار آن مبلغ جزئی 
در حد ایاب و ذهاب کســـب کنند. امیدوارم اسپانســـرها سمت ووشو بیایند. 
واقعا درآمد 20 تا 40 میلیون تومانی برای یک ورزشکار خوب نیست و گفتن این 
مبلغ جز شرمندگی چیزی ندارد. این درحالی است که ووشو در بین رشته های 
یافتی را در لیگ دارد. سال 90 مبلغ  رزمی سرآمد است، اما همچنان کمترین در

قرارداد من در لیگ 20 میلیون بود. 20 میلیون آن زمان معادل خرید یک ماشین 
206 بود که در حال حاضر 500، 600 میلیون است. 

 
کیوان شیرآقایی سرمربی تیم دانشگاه آزاد عنوان کرده که شما برای حضور در تیم 

اصلا صحبتی از مبلغ قرارداد نکردید؟
در اردوهای تیم ملی کیوان شیرآقایی درخصوص حضور در مسابقات امسال 
بـــا مـــن صحبت کرد و من نیز پذیرفتم. شـــیرآقایی جدا از اینکه مربی تیم ملی 
و من اســـت، رفیقم اســـت. با شـــیرآقایی در تیم جوانان هم اتاقی و ســـال ها در 

کنار هم بودیم. 

یعنی مشـــکل مالی ندارید یا مســـائلی مهم تر از مباحث مالی برای همکاری با 
تیم دانشگاه آزاد داشتید؟

واقعیت داســـتان این اســـت که به شـــیرآقایی گفتم که به خاطر رفاقت با او و 
ارتباطی که با تیم دانشگاه آزاد دارم، در یک مبارزه در دیدار فینال برای تیم بازی 
خواهم کرد. همان طور که می دانید سال گذشته شرایط سختی داشتم و بعد از 
بازی های آسیایی و مبارزه قفس هرکسی جای من بود در لیگ مسابقه نمی داد، 
اما قول داده بودم که در فینال مسابقه بدهم. همچنین با توجه به شرایطی که 
در ووشو وجود دارد، مبلغی که می توانستم بگویم خیلی رقم آنچنانی نمی شد. 
مبالغ قرارداد لیگ یک میلیارد نبود که بگویم برای من مهم نیست. مبالغ محدود 
اســـت و برای همین به شـــیرآقایی گفتم هر مبلغی که در نظر بگیرید برای من 
تفاوتی ندارد و به خاطر قولی که دادم در فینال مســـابقه می دهم. خدا را شـــکر 

آمدم و مسابقه ام را نیز بردم تا یک امتیاز خوب برای تیم بیاورم. 

از حضور جوانان در مسابقات لیگ صحبت کردید. فکر می کنید باز هم شاهد 
حضور نفراتی مانند محمدسیفی، قلی پور و آهنگریان در ووشو خواهیم بود؟

این موضوع دور از دســـترس نیســـت. اگر جوانان در مســـیر درستی قرار بگیرند 
حتما این اتفاق می افتد و چه بســـا حتی بهتر از نفراتی که نام بردید، بشـــوند. 
یکن  فقط باید در چهارچوب قرار بگیرند. در مسابقات نوجوانان آسیا، چند باز
ما به قدری خوب ظاهر شـــدند و به راحتی حریفان چینی را بردند که همه ما 
جـــا خوردیـــم. ایـــن نفرات واقعا خوب و فنی بودند. این بچه ها در طی ســـال در 
اردوی تیم ملی نیســـتند و به شـــهر خود و زیر نظر مربی شـــان باز می گردند. اگر 
این بچه ها در مســـیر درســـت قرار بگیرند و مربیان و هیات های شهرســـتانی با 
تیم ملی و کادرفنی هماهنگ باشـــند، حتما این نفرات مســـیر درســـت را طی 
می کنند و این اتفاق می افتد. روزی حسین اوجاقی کاپیتان تیم ملی بود و ما 
، سجاد عباسی،  بچه بودیم. خدا را شکر نسلی آمد که من، حمیدرضا قلی پور
یم. بعد  جواد آقایی و امیر فضلی در آن بودیم و توانستیم جای پای بزرگان بگذار
از آن نسل بعدی با حضور عرفان آهنگریان، میلاد عارفی مقام و یوسف صبری 

آمد که باز هم من در کنار این نفرات بودم. 

صادقانه فکر می کنید اگر شما جای بچه های این نسل بودید، با توجه به شرایط 
اقتصادی ووشو همین مسیر را ادامه می دادید؟

بدون تعارف با شرایط فعلی کار خیلی سخت است. بچه های تیم ملی می دانند 
که خیلی اهل مکمل نیســـتم، اما یک ســـری مکمل بســـیار پیش پا افتاده برای 
من ماهی 10 تا 15 میلیون هزینه دارد. هر چیزی که ما به لحاظ مالی به دست 
آوردیم نیز برای دوران جوانی بود و با این پول های فعلی نمی شـــود کاری کرد. 

موضوعی که باعث می شود بسیاری از نوجوانان پس از مدتی از ادامه مسیر 
قهرمانی منصرف شـــوند. اســـم وزارت ورزش بسیار بزرگ است و مخاطب 
، ســـه وزارتخانه  یادی دارد، اما متاســـفانه از لحاظ بودجه ای در میان دو ز
آخر یا حتی آخر قرار دارد. برای همین چونه ورزش بســـیار کوچک اســـت 
و بودجه فدراســـیون ها ناچیز اســـت. شاید باورتان نشود که یک اردوی 15 

روزه تیـــم ملـــی بزرگســـالان بالغ بر 500 تا 600 میلیون هزینـــه دارد. اعزام ها نیز 
دلاری است و باید مسئولان نگاه ویژه به ورزش داشته باشد. سیستم ورزش 

در کل دنیا در میان سه رتبه اول است؛ چراکه از بسیاری مسائل و معضلات 
اجتماعـــی جلوگیری می کند. به همیـــن دلیل جوامع ورزش را در اولویت خود 
قرار می دهند، اما متاســـفانه ما برعکس هســـتیم. موضوعی که باعث بالا رفتن 
هزینه درمان شده است. اگر این هزینه ها در ورزش شود شاید معضلات کمتری 
داشته باشیم و درصد سلامت نیز بالاتر برود تا آمار بیماران نیز پایین تر بیاید. 

در مـــدت کوتـــاه در قفـــس لقـــب گلدن بوی را نیز دریافت کردید و ســـال میلادی 
فوق العاده ای را پشت سر گذاشتید؟

این لقبی است که دوستان به من دادند. وقتی داشتم برای اولین مسابقه می رفتم، 
رفیق و مربی ام گفت باید لقبی در MMA داشته باشم. گفتم که خیلی به این 
چیزها فکر نمی کنم. بعد از چند روز تماس گرفت و گفت با توجه به اینکه در 
10، 12 سال اخیر در هر مسابقه ای حضور داشتی به مدال طلا رسیدی، لقب 
گلدن بوی یا پســـر طلایی را انتخاب کردم. خدا را شـــکر امســـال ســـال خیلی 
خوبی در MMA برای من بود و از سازمان BRAVE و به خصوص ویسام مدیر 
برنامه ام تشکر می کنم که باعث شدند در سال 2023 دو مسابقه خوب بدهم 
تم را کم کرد.  که از لحاظ مالی خیلی برای من خوب بود و یک سری از مشکلا

ک اوت برتر سال انتخاب  خدا را شکر در پایان سال، مسابقه اولم به عنوان نا
شد و در مسابقه دوم نیز به عنوان بهترین بازی و پیروزی سال انتخاب شد. 
فکر می کنم کسب این سه عنوان نشان می دهد که محسن محمدسیفی 

هنوز در 34 سالگی آمده است و شرایط ویژه ای دارد. 

قبـــل از بازی هـــای آســـیایی به نظر می رســـید به خداحافظـــی نیز فکر 
می کنید، اما کســـب این ســـه عنوان باعث تغییری در تصمیم شـــما 

نشده است؟
صددرصد همین طور است. همیشه گفتم تا زمانی که ذهن و 

جسمم اجازه بدهد، مسابقه می دهم. مگر اینکه شرایط خاصی اتفاق بیفتد که 
تصمیم بگیرم و مسابقه ندهم. در حال حاضر شرایط خوبی دارم و با وجودی 
یادی در ووشـــو داشـــتم، هنوز شـــرایط مســـابقه را دارم. در  که مصدومیت های ز
لیگ برتر مسابقه دادم و کسانی که آنجا بودند می توانند نظر بدهند که خوب 
بودم. هدف گذاری که برای خودم انجام دادم، حضور در بازی های آســـیایی 
آینـــده اســـت. امیـــدوارم در MMA نیز به کمربند ســـازمان 

BRAVE برسم. 

بضاعـــت انســـانی در یک تیم فوتبال برای نتیجه  گیـــری آن تیم جزء ملزومات 
اســـت امـــا نمی توان کتمـــان کرد که کادرفنی هم باید توان بهترین اســـتفاده از 
داشـــته های موجود را داشـــته باشد. اصلا یکی از هنرهای سرمربی و کادرفنی 

استفاده بهینه از قابلیت ها و ظرفیت های درون تیم است. 
استقلال به رهبری جواد نکونام در این فصل در بحث یارگیری و ترکیب تیم 
کمی دچار معضل بوده اســـت و به زعم ســـرمربی این تیم بالانس موجود برای 
به دست آوردن موفقیت ها از این منظر وجود ندارد. در همین راستا مصدومیت  
چند مهره مهم این تیم در طول فصل  خصوصا یامگا هم دست کادرفنی  این 
تیم را بیش از پیش خالی کرده است. یامگا مهره تاثیرگذاری برای نکونام بود 

یادی با استفاده از توانایی او پر می شد.  که خلاهای ز
جواد نکونام در هر صورت برای حفظ موقعیت تیم در جدول و احیانا به دست 
آوردن جام فعلا باید با همین ابزار و پتانســـیل فعالیت کند و از داشـــته های 

خود بیشترین سود را ببرد. 

بازیسازی
جوادنکونام مدت هاست که از نداشتن یک هافبک بازی ساز به ستوه آمده 
اســـت و بارها به این نکته هم اشـــاره کرده اســـت. هافبک های میانی این تیم 
یا در حد پیراهن اســـتقلال نیســـتند و یا جنس بازی آنها به سبکی نیست که 
بتوان به عنوان یک گرداننده بازی به آنها اعتماد کرد و به همین دلیل کادرفنی 
این تیم شاید هنوز به آن ترکیب ایده آل خود در خط هافبک نرسیده است. 

کنارهها
شـــرایط امروز اســـتقلال بهترین فرصت برای یک دگردیســـی در سبک فوتبال 
در ســـطح لیگ برتر اســـت. اســـتفاده از کناره ها برای بازی سازی در عمق تیم 
حریف حربه نو ولی دیده نشـــده در فوتبال ماســـت. اتفاقا مصدومیت یامگا 

می تواند بهترین بهانه برای این کار باشـــد. 
یکنانی با خصوصیات صالح   چراکه باز
حردانی و جعفر  سلمانی به دلیل انفجار 

عضله و مرکزثقل پایین تر توانایی استفاده از 

زاویه بدن مناسب در لحظه برای بازی سازی در عمق را دارا هستند. استفاده 
از دفاع های کناری برای قابلیت بازی سازی در تیم های بزرگ امروز دنیا امری 
یلی قابلیت بازی سازی را  ثابت شده است. البته که اضافه شدن سیلوای برز

در چینش سه دفاعه و چهاردفاعه برای استقلال بالا می برد. 
بازی سازی از خط دفاعی و داشتن یک لوزی یا مثلث چه در سمت راست این 
تیم چه در جناح چپ اجازه آزاد شدن دفاع کناری جناح مقابل را خواهد داد 
که با شعاع حرکتی تعریف شده به درون منطقه عرضی، قابلیت بازی سازی را 
برای خود ایجاد کند. برتری عددی)over load( عرضی ایجاد شده در این حالت 
توانایی مالکیت و در نهایت بازی سازی را برای تیم صاحب توپ بالا خواهد برد. 
بازی ســـازی در یک ســـمت زمین در میانه میدان با ذهنیت شیفت شدن در 
لحظه مناســـب به ســـوی دیگر میدان و اســـتفاده از دفاع کناری که از لحاظ 
ذهنی آمادگی بازی در عمق و ارسال پاس پیشرونده را دارد می تواند استقلال 

را از مهلکه نبود یک بازی ساز در خط میانی نجات دهد. 

مهاجمکاذب
یکی از ظرفیت های بالای استقلال این فصل حضور بلانکو در خط حمله این 
تیم است. ظرفیت های تکنیکی و هوش بالا در کنار قدرت رهبری در وجود 

یکن می تواند تکمیل کننده این گراف باشد.  این باز
یکنان نیاز مبرمی  برای استفاده از دفاع کناری و قابلیت بازی سازی از این باز
یکنانی در یک تیم است. حضور او در شرایط توضیح داده شده  به نوع چنین باز
بالا به عنوان تکمیل کننده پازل این سبک بازی سازی می تواند گره گشای خلا 
یک بازی ساز تمام عیار باشد. در این حالت فضای عمق بلانکو می تواند کاملا 
در دســـترس مهاجم اصلی تیم باشـــد تا در شـــکل گیری موج چنین حمله ای 

موقعیت سازی برای استقلال شکل گیرد. 

داشتههایاستقلال
یـــادی وجـــود دارد که بنا بـــر تفاوت ها یا  بـــرای اســـتقلال امـــروز داشـــته های ز
کتیکی متفاوتی وجود دارد. به هر  ی شـــکل های تا قابلیت ها امکان بازســـاز
حـــال کادرفنـــی اســـتقلال چـــاره ای نـــدارد که با ایـــن قابلیت هـــا در این فضا 
موفقیت هـــای لازم را رقـــم بزند و راهکارهای مختلف را 

در این راستا آزمایش کند. 

چند روز پیش و در زمان برگزاری رقابت های بدمینتون جام بین المللی 
فجر اتفاق بزرگی به دست رومینا تاجیک و پریا اسکندری رقم خورد که 
گر این اتفاق در کشـــور دیگری  کمتر رســـانه ای به آن پرداخت و شـــاید ا
افتاده بود و ایران میزبان این مسابقات نبود، نحوه برخورد با این اتفاق 
بـــزرگ متفـــاوت بود. رقابت های بین المللی بدمینتون فجر برای برخی از 
ورزشـــکاران آخریـــن فرصت برای المپیکی شـــدن بـــود و به همین دلیل 
یـــر 100 جهان در ایران  شـــاهد حضـــور بدمینتون بـــازان دارای رنکینگ ز
یخ ســـازی دختـــران ایران هم همراه بود و  بودیـــم. اتفاقی خوب که با تار
آنها با شکســـت مکزیک و هند به فینال مســـابقات رسیدند و با حضور 
برابر برزیل، موفق به کسب مدال نقره شدند. رومینا تاجیک، بدمینتون باز 

کشورمان در گفت وگو با »فرهیختگان« از این اتفاق بزرگ گفت. 

در جام بین المللی فجر یک اتفاق بزرگ به دست شما رقم خورد که شاید کمتر 
رسانه ای به آن توجه کرد. درباره این مسابقات توضیح می دهید؟

ی می کنـــم و همه مـــا می دانیم  من هشـــت ســـال اســـت کـــه در جام فجـــر باز
ی ها یک ســـال قبل از المپیک است. امسال همه  ســـخت ترین مدل این باز
رنک های زیر 100 دنیا در این مسابقات بودند و سطح مسابقات واقعا نسبت 
به دوره های دیگر بالاتر بود. ما در دوبل، ابتدا عراق و ایران را شکست دادیم. 
ی داشـــتیم که رنک 97 دنیا و بســـیار باتجربه  در یک چهارم نهایی با هند باز
یکنـــان بســـیار مطرحـــی بودند. نکته جالب این اســـت کـــه دوبل ما  بـــود و باز
ی بســـیار حســـاس که یک ساعت و چهار دقیقه  رنک نداشـــت و در یک باز
طول کشـــید و طولانی ترین مســـابقه این دوره از مســـابقات بود، گیم اول را با 
اختلاف دو پوئن بردیم و گیم دوم را با اختلاف دو پوئن باختیم و گیم ســـوم 
را بـــا اختـــلاف دو پوئن بردیم. آنجا ما بســـیار  انگیزه گرفتیم و برنزمان را قطعی 
کردیـــم. ما هندی ها را شکســـت داده بودیـــم. هندی هایی که قوی ترین دوبل 
ی داشـــتیم که رنک 67 و بســـیار  جدول بودند. در نیمه نهایی با مکزیک باز
باتجربـــه و آمـــاده بودنـــد که باز هم توانســـتیم 2 بر یک آنها را شکســـت دهیم و 

ی به فینال رفتیم.  یخ ساز واقعا با تار

یل که نقره ای معادل طلا کسب کردید.  و حریف تان در فینال از برز
ما مقابل شان خوب بازی کردیم ولی چون دو تا بازی سه گیمه و سخت داشتیم 
بدنمان نمی کشید و عملکردمان افت کرده بود. البته از نام برزیل هم مشخص 

است که رنک 52 دنیا و تیمی بسیار قوی بودند، برای همین نقره گرفتیم. 

یر 100 داشـــتند، چطور بود؟ این مســـابقات  بـــازی بـــا رقبایـــی که همگی رنک ز
واقعا بین المللی بود!

شاید بتوانم بگویم از بین المللی هم بالاتر بود! 32 کشور بودند، هنگ کنگ، 
سوئیس، هند، مکزیک و همه کشورهایی که در بدمینتون حرف برای گفتن 
یکن در این مسابقات بودند که دیدن شان آرزو بود. همان طور  دارند. چند باز
ی می کردم ولی هیچ ســـالی  که گفتم من هشـــت ســـال بود که در جام فجر باز

اینقدر قوی و سطح بالا نبود. 

از چالش هـــای بدمینتون باز بودن صحبت می کنید؟ شـــما معمولا با هزینه های 
شـــخصی به مســـابقات می روید و حمایتی که متاســـفانه هیچ وقت آن طور که 

باید، نیست. 
فدراســـیون برای ما پاداش درنظر گرفته اســـت و گفتند ما حمایت کرده و به 
مســـابقات اعزام تان می کنیم. مســـاله اصلی ما این است که برایمان اسپانسر 
جذب کنند و اسپانســـری باشـــد که ما را به مســـابقات بفرســـتد. بدمینتون 
رشـــته ای اســـت کـــه نیاز بـــه ارتقای رنکینـــگ دارد، یعنی مـــا هرچقدر خوب 
گر به مســـابقات و  یم، دیده نخواهیم شـــد. ما ا باشـــیم ولی به مســـابقات نرو
گر کمی  یـــم، دغدغه هایمان کمتر خواهد شـــد. مـــا ا ینـــی برو کمپ هـــای تمر
حمایت شـــویم و دغدغه مالی نداشـــته باشـــیم، همه چیز بهتر خواهد بود. 
هزینه هـــای بدمینتون بالاســـت و ما واقعا از جیـــب خودمان هزینه می کنیم. 
امسال باشگاه آتش نشانی اسپانسر ماست و آقای کربلایی واقعا حمایتمان 
گر اسپانسرهای دیگر جذب شوند و  انگیزه مان بالا برود، ما حتما  می کند ولی ا
موفق تریـــن خواهیـــم بود همان طور که در این جام نشـــان دادیم که می توانیم. 
ی  گر ســـرمایه گذار ما با هیچ و با دســـت خالی این اتفاق را رقم زدیم و قطعا ا

شود، قطعا اتفاق های بهتری هم خواهد افتاد. 

سقف آرزوهای رومینا تاجیک در بدمینتون چیست؟
آرزوی هر ورزشکاری اول کسب سهمیه المپیک است و بعد از آن هم رسیدن 
ی بزرگ در  یخ ساز یداد. یا کسب مدال یا یک تار به یک جایگاه بزرگ در آن رو

المپیک. امیدوارم همیشه بتوانم پرچم ایران را بالا ببرم. 

محسن محمدسیفی در گفت وگو با »فرهیختگان«: دانشگاه آزاد محکوم به قهرمانی بود

هدف گذاری ام حضور در بازی های آسیایی ژاپن است
 امیدوارم به کمربند BRAVE برسم                        مبالغ قراردادهای لیگ ووشو چیزی جز شرمندگی ندارد

سرمربی استقلال چگونه می تواند از ترکیب کنونی اش بهترین استفاده را ببرد؟ 

سبک جدیدی از  ۲-۵-۳ بازی کن
رومینا تاجیک در گفت وگو با »فرهیختگان«: با حمایت از بدمینتون بهترین اتفاق ها رقم می خورد

با دست خالی تاریخ سازی کردیم
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